



မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရ၏ ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်သော မြေလွတ်၊ မြေလပ်၊ မြေရိုင်း စီမံခန့်ခွဲမှုဥပဒေကို အားပေးမြှင့်တင်ပေးသည့် အဆိုပြုလွှာ ဖိတ်ခေါ်နေသော LIFT အဖွဲ့၏ မကြာသေးခင်မှ ကြေညာချက်အပေါ် အိတ်ဖွင့်ပေးစာ

၂၄ ဒီဇင်ဘာ ၂၀၁၈

အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းမှုနှင့် စားနပ်ရိက္ခာဖူလုံရေးရန်ပုံငွေ (LIFT) အဖွဲ့သည် ကျေးလက်နေ ဆင်းရဲနွမ်းပါးသော ပြည်သူများ မြေလွတ်၊မြေလပ်၊မြေရိုင်းများပြန်လည်တောင်းယူနိုင်ရေး၊ ပြန်လည်နေရာချထားရေးနှင့်ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု - REAL DEV Programme အတွက် စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန (စိုက်မွေးဆည်) အား ပံ့ပိုးပေးရန် စီမံကိန်းအဆိုပြုလွှာများကို မကြာသေးမီက ခေါ်ခဲ့သည့်အတွက် ကျွန်ုပ်တို့ ခိုမြေကွန်ရက် (LIOH)နှင့် မြန်မာနိုင်ငံ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှုဆိုင်ရာ အရပ်ဖက်မဟာမိတ်အဖွဲ့ (MATA)တို့အနေနှင့် အလွန်စိတ်ပျက်ရပါသည်။ ဤအစီအစဉ်သည် အစိုးရမှ မကြာသေးခင်က ပြင်ဆင်အတည်ပြုခဲ့သော မြေလွတ်၊ မြေလပ်၊ မြေရိုင်းများ စီမံခန့်ခွဲမှုဥပဒေ (မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေ)ကို မြှင့်တင်ပေးသွားမည်ဖြစ်သည်။ ထိုဥပဒေကို အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ (CSOs)၊ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများ (EAOs)၊ နိုင်ငံရေးပါတီ များနှင့် နိုင်ငံတဝှမ်းမှဒေသခံပြည်သူများကျယ်ပြန့်စွာ ဆန့်ကျင်ခဲ့ကြသည်။ ပြန်လည်ပြင်ဆင်အတည်ပြုထားသည့် ၂၀၁၈-ခုနှစ်မြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေသည် မြေသိမ်းမှုများကိုတရားဝင်ဖြစ်စေပြီး၊ တောင်သူများကို ပြစ်မှုကျူးလွန်သူ များဖြစ်စေကာ ယခုအခါ ၎င်းတို့၏မြေများနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပြုမှုများကို လက်လွတ်ဆုံးရှုံး ရတော့မည့် အခြေအနေ ပိုမိုမြင့်တက်လာစေမည်ဖြစ်သည်။

ကျွန်ုပ်တို့ အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့် အကျိုးသက်ဆိုင်သူများသည် ၂၀၁၂-ခုနှစ် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်း ဥပဒေ၊ မကြာသေးခင်က အတည်ပြုလိုက်သည့် ၂၀၁၈-ခုနှစ် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကို ပြန်လည်ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေများအပေါ် သဘောထားကြေညာချက်များစွာထုတ်ပြန်ခဲ့ပြီးဖြစ်သည်။ သက်ဆိုင်သူအားလုံးပါဝင်ပြီး ပူးပေါင်း ပါဝင်မှုရှိသော ငြိမ်းချမ်းရေးတည်ဆောက်မှုဖြစ်စဉ်၏ အစိတ်အပိုင်းတစ်ခုအနေနှင့် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကို ဖျက်သိမ်းရန်၊ ဓလေ့ထုံးတမ်းမြေယာစီမံခန့်ခွဲမှုအလေ့အထများကို အပြည့်အဝအသိအမှတ်ပြုရန် ကျွန်ုပ်တို့ တောင်းဆိုသည်။ (<https://lioh.org/?p=517>)

၂၀၁၂-မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေသည် နိုင်ငံတစ်ဝန်းတွင် မြေပဋိပက္ခများစွာ ဖန်တီးပေးခဲ့ပြီးဖြစ်သည့်အပြင် ၂၀၁၈-ခုနှစ်တွင် ပြန်လည်ပြင်ဆင်အတည်ပြုလိုက်သည့် အဆိုပါဥပဒေက ဒေသခံပြည်သူများအတွက် ပိုမို၍ ဘေးကင်း လုံခြုံမှု ကင်းမဲ့ခြင်းနှင့် ဖယ်ကြည့်၊ ချန်လှပ်ခံရခြင်းတို့ ဆက်လျက်ဖြစ်ပေါ်စေပေမည်။ မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေသည် ကျေးလက်နေ ဒေသခံပြည်သူများ၊ အထူးသဖြင့် ဓလေ့ထုံးတမ်းမြေစီမံခန့်ခွဲမှုကို ကျင့်သုံးသော ဒေသခံများထံမှ မြေသိမ်းခြင်းကို အဆင်ပြေ၊ ချောမွေ့အောင် ကူညီပေးသည့်ဥပဒေတစ်ခုဖြစ်သည်။ ထိုသို့ဖြစ်စေရန် မြေအမျိုးအစား အလွယ်တကူသတ်မှတ်မှုများကြောင့် ဥပဒေမျက်မှောက်မှာပင် မရေမတွက်နိုင်သောဒေသခံများက မိမိတို့ပိုင်သော မြေများပေါ်တွင် မိမိတို့ကိုယ်တိုင် ကျူးကျော်သူများဖြစ်ကုန်ကြပြီး ရာဇဝတ်သားများဖြစ်စေမည့်အန္တရာယ်ကို ကြုံတွေ့စေသည်။ ထိုမျှမက မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေသည် လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ၊ နိုင်ငံရေးနှင့် ဘာသာရေး ဖိနှိပ်ရေးယူမှုကြောင့် မိမိပိုင်မြေမှ စွန့်ခွာရှောင်ပြေးနေကြရသည့် သိန်းပေါင်းများစွာသော ပြည်သူလူထုကိုလည်း ထည့်သွင်းစဉ်းစားခြင်းမရှိပေ။

မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေသည် ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့်ကိုယ်ပိုင်ပြဌာန်းခွင့်အတွက် တိုင်းရင်းသားများတောင်းဆိုတိုက်ပွဲဝင် နေသည့် အခြေခံအုတ်မြစ်များဖြစ်သော ဒီမိုကရေစီ၊ ဖက်ဒရယ်အခြေခံမှုနှင့် စံနှုန်းများကို အလွန်အမင်း အားနည်း ယုတ်လျော့စေသည်။ ဤပင်မအခြေခံမှုများကိုအားနည်းစေခြင်းဖြင့် မြေယာမူဝါဒကိုချဉ်းကပ်ခြင်းသည် ငြိမ်းချမ်းရေး ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးခြင်းလုပ်ငန်းစဉ်ကို (ရှေ့မှတိုးသာ၊ နောက်မဆုတ်သာ) ပိတ်မိနေသော အခြေအနေအတွင်းသို့ ပို၍ တွန်းပို့ပေးသည်။

မြေပိုင်ဆိုင်မှု၊ မြေစီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် မြေကိုထိန်းချုပ်မှုတို့သည် နိုင်ငံလုံးဆိုင်ရာ နိုင်ငံရေးမကျေနပ်မှုများနှင့် လူမှုရေး တရားမျှတမှုမရှိခြင်းတို့နှင့် ခွဲခြားမရနိုင်အောင်ချိတ်ဆက်နေသည့်အခြေအနေတွင် ဤမြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေကို အားပေးမြှင့်တင်ပေးမည့် LIFT အဖွဲ့၏ တွန်းအားသည် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခဖြစ်စေသည့် နိုင်ငံရေး ရေသောက်မြစ်ပြဿနာများကို လစ်လျူရှုရာရောက်ပြီး ရှိနှင့်ပြီးသား မြေယာပဋိပက္ခများကို ပို၍ဆိုးရွား ပြင်းထန်စေမည်ဖြစ်သည်။ အဆိုပြုလွှာခေါ်ယူမှုက ကုမ္ပဏီ ၂-ခုကသိမ်းယူခဲ့သည့် တိုင်းဒေသကြီးတစ်ခုရှိမြေများကို ပြန်လည်လျှောက်ထားနိုင်ရေး၊ ပြန်လည်ခွဲဝေပေးနိုင်ရေးတို့အတွက် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကို ဥပဒေ လမ်းကြောင်းတစ်ခုအဖြစ် အသုံးပြုမည်ဖြစ်ရာ ဤလုပ်ရပ်သည် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေတစ်ခုလုံးကို အသိအမှတ်ပြုမြှင့်တင်ပေးခြင်း ဖြစ်သည်။ မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကို သီးခြား ရှေ့ပြေးအစီအစဉ်တစ်ခုဖြင့် အသိအမှတ်ပြုမြှင့်တင်ပေးခြင်းအားဖြင့် နိုင်ငံတဝှမ်းရှိ အခြားသောဒေသများ (အထူးသဖြင့် ပြည်နယ်များ) မှ တောင်သူလယ်သမားများအပေါ် ဆိုးကျိုးသက်ရောက်စေမည်။ အလွန်ကျယ်ပြန့်အားပြင်းသည့် ဥပဒေမူဘောင် တစ်ခုကို LIFT က ပံ့ပိုးပေးခြင်းဖြစ်သည်။

လယ်ယာမြေစီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် စာရင်းအင်းဌာန၏ကိန်းဂဏန်းများအရ နိုင်ငံတဝှမ်းတွင် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်း ဧက ၄၉.၃ သန်းကျော်ရှိနေပြီး အများစုက တိုင်းရင်းသားဒေသများ (ပြည်နယ်များ)တွင်ရှိသည်။

အကျိုးဆက်များနှင့် မေးသင့်သောအချက်များ

ယခင်သိမ်းထားသောမြေများကို တောင်သူလယ်သမားများထံပြန်ပေးခြင်းဖြစ်သည့် LIFT ၏ အစီအစဉ်သည် ရည်ရွယ်ချက် ကောင်းပုံရပါသည်။ ကြိုတင်အသိပေး၍ လွတ်လပ်သောသဘောတူညီချက်ရယူခြင်း၊ ကျားမရေးရာ သိမြင်နိုးကြားမှုအတွက် ထည့်သွင်းစဉ်းစားခြင်း စသည့် ကောင်းသော အချက်များကိုလည်းဖော်ပြထားပါသည်။ သို့သော် ရှေ့ပြေးအနေနှင့်ဆောင်ရွက်သည့်နေရာများတွင် မြေယာပြဿနာတစ်မျိုးမျိုးကို ဖြေရှင်းပေးရေးအတွက် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကို အသုံးပြုခြင်းက ကောင်းကျိုးထက် ဆိုးကျိုးကိုပိုမိုဖြစ်စေမည်။ အဘယ့်ကြောင့်ဆိုသော် ထိုသို့အသုံးပြုခြင်းက မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေ အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းကို ပို၍အားကောင်းနိုင်စေပြီး အဆိုပါ ဥပဒေက တောင်သူလယ်သမားများ၏ မြေယာအခွင့်အရေးများကို အားနည်းစေနှင့်ပြီးဖြစ်သောကြောင့်ဖြစ်သည်။

ကျွန်ုပ်တို့ အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့များအနေနှင့် အောက်ပါအချက်များအား ထောက်ပြလိုသည် -

- ၁။ ဤအဆိုပြုလွှာခေါ်ဆိုမှုသည် မြန်မာအစိုးရ၏ မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေနှင့် မြေယာဥပဒေ ပြုပြင် ပြောင်းလဲရေး မဟာဗျူဟာတစ်ခုလုံးကို သိသာထင်ရှားစွာ ထောက်ခံနေသည်။
- ၂။ မြန်မာအစိုးရ(သို့) အချို့သောအစိုးရဌာနများသည် ဤအဆိုပြုလွှာခေါ်ဆိုမှုကို မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေနှင့် ယင်းဥပဒေအကောင်အထည်ဖော်ရန်အတွက် နိုင်ငံတကာထောက်ခံအားပေးမှုကိုစေ့ဆော်ရန် အသုံးပြု နိုင်ခြင်းများသည်။
- ၃။ မြေယာဆုံးရှုံးရသူများ၊ မိမိပိုင်မြေပေါ် နေထိုင်လုပ်ကိုင်စားသောက်ရင်း ရာဇဝတ်ဒဏ်သင့်ကြရသူများ အနေနှင့် LIFT အဖွဲ့နှင့် ယင်းအဖွဲ့၏ အလှူရှင်များသည် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေ အကောင်အထည် ဖော်ခြင်းကို ထောက်ခံပံ့ပိုးနေသည်ဟု ထင်မြင်ယူဆမည်ဖြစ်သည်။

LIFT အတွက် မေးခွန်းများ -

- ၁။ ၂၀၁၈-မြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေအပေါ် LIFT က မည်သို့ရပ်တည်ပါသနည်း?
- ၂။ မြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေ အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းကိုအားပေးခြင်းကြောင့် အခြားပြည်နယ်များ၊ တိုင်းဒေသ ကြီးများရှိ တောင်သူလယ်သမားများအပေါ်ကျရောက်မည့် ကျယ်ပြန့်/ကြီးမားသော ဆိုးကျိုး သက်ရောက်မှု များကို ကာကွယ်နိုင်မည့် LIFT ၏ မည်သည့်မဟာဗျူဟာများ ရှိပါသလား?

စီမံကိန်းအုပ်ချုပ်ကြီးကြပ်မှုနှင့် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မှုဆိုင်ရာ မေးခွန်းများ -

- ၁။ ပြည်ထောင်စုအဆင့် စိုက်/မွေး/ဆည်ဝန်ကြီးဌာနက "စီမံကိန်းဒီဇိုင်းရေးဆွဲရေးအတွက် ကနဦးတာဝန်ယူ၍ ညှိနှိုင်းရေးကဏ္ဍတွင်ရှိမည်" ဖြစ်ပြီး ဦးဆောင်ကော်မတီကို ဦးဆောင်မည် (၂၀၂၅)?

- ၂။ လုပ်ငန်းကော်မတီတွင် "မြို့နယ်အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာန (ထွေအုပ်) အုပ်ချုပ်ရေးမှူးက ဥက္ကဋ္ဌ ဖြစ်ပြီး ၎င်းကော်မတီတွင် သက်ဆိုင်ရာဌာနဆိုင်ရာများအပြင် အရပ်ဘက်အဖွဲ့အစည်းများ၊ လယ်သမား ကိုယ်စားလှယ်များ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ" ပါဝင်မည်?
- ၃။ တိုင်းဒေသကြီးအဆင့် စိုက်ပျိုးရေးဌာနများနှင့်/သို့မဟုတ် လယ်ယာမြေစီမံခန့်ခွဲမှုနှင့်စာရင်းအင်းဌာနများက "အဓိက လုပ်ငန်းဖော်ဆောင်သူများ" ဖြစ်ကြမည်?
- ၄။ လုပ်ငန်းမိတ်ဘက်များက တိုင်းဒေသကြီး စိုက်/မွေး/ဆည်ဝန်ကြီးဌာနရုံးများတွင် အခြေစိုက်မည်?
- ၅။ နိုင်ငံတဝှမ်းမြေသိမ်းမှုပြဿနာများတွင် အဓိကပါဝင်နေကြသည့် ထွေအုပ်နှင့် မြေစာရင်းဌာနများ၏ အခန်း ကဏ္ဍများကို မြေယာပြန်လည်ခွဲဝေပေးရေးနှင့် နိုင်ငံ၏စိုက်ပျိုးရေးကဏ္ဍဖွံ့ဖြိုးရေးတို့အတွက် ယခု ချဉ်းကပ်သည့်နည်းလမ်းက အကောင်းဆုံးစီစဉ်ဆောင်ရွက်မှုဖြစ်နိုင်ပါမည်လော?

LIFT တွင် ပဋိပက္ခသိမြင်ဆန်းစစ်မှုအခြေခံအချက် ၁၂-ချက်ရှိသည်ဟု သိရှိရပြီး အဆိုပါအခြေခံအချက်များကို ၎င်းကိုယ်တိုင်ချိုးဖောက်နေပုံရပါသည်။ ယခု အဆိုပြုလွှာများဖိတ်ခေါ်ခြင်းသည် မကွေးတိုင်းဒေသကြီးကို အဓိက ထားသော်လည်း ထိုအစီအစဉ်သည် ပဋိပက္ခဒဏ်ခံစားနေရသော ဒေသများသာမက ပြည်တွင်း ရွှေ့ပြောင်းအခြေချ နေထိုင်သူများနှင့် ဒုက္ခသည်များအတွက်ပါ ကျယ်ပြန့်သော ဆိုးကျိုးသက်ရောက်မှုများနှင့် ဆက်စပ်သောအရေးကြီး စိုးရိမ်မှုများ ဖြစ်စေပါသည်။

- ၁။ ပဋိပက္ခကို သိမြင်နားလည်ခြင်း - ဤအဆိုပြုလွှာခေါ်ဆိုမှုသည် နိုင်ငံအတွင်းဖြစ်ပွားနေသော ပဋိပက္ခ များသည် မြေနှင့်တိုက်ရိုက်ဆက်စပ်နေပြီး ဤမြေလွတ်/လပ်/ရိုင်း ဥပဒေကြောင့်ဖြစ်ကြောင်း စသည့် ဆက်စပ်နေမှုများကိုနားမလည်ကြောင်းပြသနေသည်။ အဘယ့်ကြောင့်ဆိုသော် ဤဥပဒေမူဘောင်သည် ပြဿနာဖြစ်နေစေသည့်အကြောင်းရင်းတစ်ခုဖြစ်နေသည့်အပြင် ယခုအချိန်သည် ပြင်ပမှ လုပ်ဆောင် သူများအနေနှင့် ထိခိုက်စေမည့်ဥပဒေများနှင့်မြေသိမ်းမှုများကို ပံ့ပိုးပေးနေခြင်းမဖြစ်စေရန် သတိကြီးစွာ ထားနေရသော အခြေအနေ အချိန်အခါဖြစ်နေပါသည်။ စီမံကိန်းဒီဇိုင်းသည် ပို၍ကျယ်ပြန့်သော နိုင်ငံရေး နှင့် ပဋိပက္ခအခြေအနေကို လုံးဝမကြည့်ပဲ ပထဝီဒေသငယ်တစ်ခုကိုသာ အာရုံစိုက်ထားခြင်းသာ ရှင်းလင်း ပေါ်လွင်သည်။ မိမိတို့၏မြေပိုင်ဆိုင်ခွင့်များကို ကာကွယ်ရန်ကြိုးစားနေသော တောင်သူလယ်သမား များနှင့် ၎င်းတို့ကိုယ်စားပြုသော အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ အားနည်းအောင် လုပ်ခြင်းအားဖြင့် မိမိကြောင့် ထိခိုက်နစ်နာမှုမဖြစ်စေရဟူသည့် "Do No Harm" မှုကို ချိုးဖောက်သည်။
- ၂။ ဒေသရှိအကျိုးသက်ဆိုင်သူများအားလုံးနှင့် အဓိပ္ပာယ်ရှိသော၊ စစ်မှန်သော ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ဆွေးနွေးမှု - သက်ဆိုင်သော အကျိုးသက်ဆိုင်သူများနှင့် အဓိပ္ပာယ်ရှိ၊ စစ်မှန်သော ညှိနှိုင်းတိုင်ပင် ဆွေးနွေးမှုမပါပဲ အဆိုပြုလွှာများဖိတ်ခေါ်ခြင်းကို စတင်ခဲ့သည်။ ယခုဖြစ်စဉ်တွင် အကျိုးသက်ဆိုင်သူများဆိုသည်မှာ မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ခြင်းကို ဆန့်ကျင်လှုပ်ရှားမှုများတွင် ပါဝင်နေသော အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ဒေသခံရွာသူရွာသားများပါဝင်သည်။ ဤအကျိုးသက်ဆိုင်သူများသည် ၎င်းတို့၏အမြင်များကို အများပြည်သူသိရှိအောင် ထုတ်ပြန်ထားသဖြင့် ထိုသူများမှာ မည်သူဖြစ်ကြောင်း သိရှိရန်နှင့် အစည်းအဝေးများလုပ်နိုင်ရန် ဆက်သွယ်ဆွေးနွေးရန်အတွက် မခက်ခဲလှပေ။
- ၃။ အာဏာရှိသူများနှင့်ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်ခြင်း - မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကြောင့် အကျိုးသက်ရောက် မှုများခံစားရမည့် အစိုးရမဟုတ်သော လူမှုအဖွဲ့အစည်းအုပ်စုများနှင့် ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ဆွေးနွေးခြင်းမပြုဘဲ အဆိုပြုလွှာခေါ်ဆိုခဲ့သည်။
- ၄။ ပဋိပက္ခဆိုင်ရာမျဉ်းများကိုဖြတ်ကျော်သည့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကိုတိုက်တွန်းအားပေးခြင်း - မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေသည် တိုင်းရင်းသားဒေသများရှိ မြေသိမ်းမှုများနှင့် မြေနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ကိစ္စရပ်များအပေါ်ဆိုးဖြတ်ချက်ချခြင်းတွင် ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှုအတွက် အဆင်ပြေ၊ လွယ်ကူစေသည်။ သို့ဖြစ်ရာ ထိုဥပဒေကိုထောက်ခံမှုကြောင့် အပစ်အခတ်ရပ်စဲမှုများတွင် စိတ်ချယုံကြည်မှု လျော့နည်းစေပြီး အနာဂတ် ငြိမ်းချမ်းရေးသဘောတူညီချက်တစ်ခုအောင်မြင်ရေးကို ပို၍ခက်ခဲစေသဖြင့် ပဋိပက္ခဆိုင်ရာမျဉ်းများကို ဖြတ်ကျော်သည့်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို အားနည်းယုတ်လျော့စေမည်။

၅။ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်မှု - မြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေ၊ ထိုဥပဒေအကောင်အထည်ဖော်ရေး တို့နှင့် စပ်လျဉ်း၍ အများပြည်သူရှေ့ပြင်းပြင်းထန်ထန်ငြင်းဆွေးနှေးနှေးမှုပြုနေချိန်၊ ဆန့်ကျင်ရေးကမ်ပိန်းများ ဆောင်ရွက်နေချိန်တွင် အဆိုပြုလွှာများခေါ်ယူခြင်းကို ပွင့်လင်းမြင်သာမှုမရှိပဲ (သို့) အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်မှုမရှိပဲဆောင်ရွက်ခြင်းသည် မယုံကြည်မှုများ ဖြစ်ပေါ်စေနိုင်သော အလားအလာ ရှိသည်။

၆။ ဒေသန္တရနှင့် အမျိုးသားအဆင့် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ၏ အဓိပ္ပာယ်ရှိ၊ စစ်မှန်သော ပါဝင်မှုနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု - ဒေသန္တရနှင့် အမျိုးသားအဆင့် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများသည် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေ အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းကို ကန့်ကွက်ရေးအတွက် လူသိများသော၊ လပေါင်းများစွာ ကြာမြင့်နေသည့် ဆန့်ကျင်လှုပ်ရှားမှုကမ်ပိန်းများကို လုပ်ဆောင်နေကြပါသည်။ ထိုဆန့်ကျင်လှုပ်ရှားမှု ကမ်ပိန်း၏ အရေးကြီးသောအချိန်တွင် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများမပါဝင်ပဲ ယခုကဲ့သို့ အဆိုပြုလွှာများ ခေါ်ယူခြင်းကို စတင်လိုက်ခြင်းသည် တစ်နိုင်ငံလုံးမှ မြေပိုင်ရှင်များ၏အခွင့်အရေးများတွက် အရပ်ဘက် လူမှုအဖွဲ့များ၏ ကြိုးစားလုပ်ဆောင်မှုများကို အားနည်းစေသည်။

၇။ ပဋိပက္ခဒဏ်ခံစားနေရသောပြည်သူလူထုများ၏ ဦးစားပေးလိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းခြင်း - နိုင်ငံတစ်ဝန်းလုံးမှ ပဋိပက္ခဒဏ်ခံစားနေရသော ပြည်သူလူထု၏ ဦးစားပေးလိုအပ်ချက်တစ်ခုမှာ ၎င်းတို့၏ မြေများအသိမ်းခံမှုနှင့် ၎င်းတို့မြေပေါ် ၎င်းတို့ရှိနေခြင်းကို ပြစ်မှုအဖြစ်အရေးယူခြင်းမှ ရှောင်ရှားရန်သာမက တိမ်းရှောင်ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်ရသူများအား မိမိတို့ပိုင်မြေသို့ပြန်သွားနိုင်စေရန်ဖြစ်သည်။ တောင်သူ လယ်သမားသမဂ္ဂများ၊ နိုင်ငံရေးပါတီများနှင့် အခြားအဖွဲ့အစည်းများအပါအဝင် တိုင်းရင်းသား အရပ်ဘက် လူမှုအဖွဲ့အစည်းများသည် ဤရည်မှန်းချက်အောင်မြင်ရေးအတွက် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေကို ဆန့်ကျင် ကန့်ကွက်ခဲ့ကြသည်။ ဥပဒေအကောင်အထည်ဖော်ခြင်း မဖြစ်စေရန် (သို့) ဥပဒေကို အကောင်အထည် ဖော်ခြင်းကို မထောက်ခံသည့် စည်းရုံးလှုပ်ဆော်မှုနည်းလမ်းကိုရွေးချယ်ခဲ့ကြသည်။

၈။ အားလုံးပါဝင်မှုနှင့် ခွဲခြားဆက်ဆံမှုမပြုခြင်း - မကွေးတိုင်းဒေသကြီး၊ စံပြုနေရာတစ်နေရာတွင် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေအကောင်အထည်ဖော်ရေးကို ပံ့ပိုးထောက်ပံ့ခြင်းအားဖြင့် ဤအစီအစဉ်သည် ဗမာ-မဟုတ်သော တိုင်းရင်းသားများစွာကို ဒုက္ခဖြစ်စေသည်။ အစိုးရကသတ်မှတ်ထားသည့် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်း အများစုသည် တိုင်းရင်းသားနယ်မြေများတွင်ရှိသည်။

၉။ လက်တွေ့ဝါဒနှင့် ပြင်လွယ်ပြောင်းလွယ်ဖြစ်မှု - မည်သည့်အတွက်ကြောင့် ဤအစီအစဉ်ကို ဒီဇိုင်းဆွဲခဲ့ကြောင်း (သို့) မည်သည့်အတွက်ကြောင့် အဆိုပြုလွှာများခေါ်ယူခြင်းကို ယခုကဲ့သို့ ထိခိုက်မှုအများဆုံးဖြစ်မည့် အချိန်တွင်မှ စတင်ခဲ့ကြောင်း မရှင်းလင်းပေ။ ဤသို့ဖြစ်ခြင်းကြောင့် မြေလွတ်မြေရိုင်းဥပဒေ အကောင် အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ခြင်းကို ကန့်ကွက်ဆန့်ကျင်နေသည့် ပြည်သူများ၏တောင်းဆိုသံများကို တုန့်ပြန်ပေးရန် လက်တွေ့ကျကျဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ပြင်လွယ်ပြောင်းလွယ်ဖြစ်မှု မရှိခြင်းကို သရုပ်ဖော်ပြနေပါသည်။

၁၀။ တုန့်ပြန်မှု၊ တာဝန်ခံမှုနှင့် နစ်နာချက်တိုင်ကြားမှုယန္တရားများ တည်ထောင်ခြင်း - ဤအဆိုပြုလွှာများ ခေါ်ယူ ခြင်းသည် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မည့် မိတ်ဘက်အဖွဲ့များ၏ လုပ်ငန်းနယ်ပယ်ကိုကျော်လွန်ပြီး ထိခိုက်နစ်နာမှုဖြစ်စေနိုင်သောကြောင့် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်သော မိတ်ဘက်အဖွဲ့ အဆင့်တွင် သာမက ရန်ပုံငွေပံ့ပိုးပေးခြင်းဆိုင်ရာဆုံးဖြတ်ချက်ချခြင်းအဆင့်၌တွင်ပါ တာဝန်ခံမှုယန္တရားတစ်ရပ် လိုအပ် နေကြောင်း သရုပ်ဖော်ပြလိုက်ပါသည်။

၁၁။ စီမံကိန်းအတွက်ထွက်ပေါက်မဟာဗျူဟာတစ်ရပ်ရေးဆွဲခြင်း - ထွက်ပေါက်မဟာဗျူဟာတွင် စီမံကိန်းသည် ထိခိုက်နစ်နာမှုဖြစ်စေမည်ဆိုပါက အဆိုပြုလွှာများ ခေါ်ယူမှုစတင်ခြင်း (သို့) အဆိုပြုလွှာများ လက်မခံမီ မည်သည့် အဆင့်တွင်မဆို စီမံကိန်းတစ်ရပ်ကို ဆက်မလုပ်ခြင်းကို ထည့်သွင်းသင့်သည်။

၁၂။ ဤအခြေခံမူများကို အစီအစဉ်သက်တမ်းစက်ဝန်းတစ်လျှောက်အသုံးပြုခြင်း - အထက်ပါ အချက်များသည် ယခု အစီအစဉ်၏ သက်တမ်းစက်ဝန်းဆိုင်ရာတွင်း ကနဦးအဆင့် မှတ်ချက်များ ဖြစ်သည်။

မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်းဥပဒေအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မှုကိုအားပေးခြင်းနှင့် မြှင့်တင်ပေးခြင်းကြောင့်ဖြစ်လာမည့် ပြဿနာများနှင့် တင်းမာမှုများအရ ကျွန်ုပ်တို့ဒို့မြေကွန်ရက် (LIOH) နှင့် မြန်မာနိုင်ငံ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှုဆိုင်ရာ အရပ်ဖက်မဟာမိတ်အဖွဲ့ (MATA) တို့သည် LIFT အား ယင်းအဖွဲ့၏ ပဋိပက္ခ သိမြင်ဆန်းစစ်မှု အခြေခံမူ(၁၂)ချက်နှင့်အညီ အဆိုပြုလွှာများခေါ်ယူခြင်းကိုရပ်ဆိုင်းရန်နှင့် မြေလွတ်/လပ်/ရိုင်း ဥပဒေနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် ယင်းအဖွဲ့၏ရပ်တည်မှုကို ရှင်းလင်းစွာပြောကြားရန်၊ မြေနှင့်သက်ဆိုင်သော လုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်ချက်များကို ပြန်လည်ဆန်းစစ်သုံးသပ်ရန် တိုက်တွန်းလိုက်ပါသည်။

ဆက်သွယ်ရန် – landsinourhands@gmail.com , mata.nationaloffice@gmail.com

ဒို့မြေကွန်ရက် (LIOH) သည် အမျိုးသားအဆင့်မြေယာလှုပ်ရှားမှုကွန်ရက်တစ်ခုဖြစ်ပြီး နိုင်ငံတဝှမ်းရှိ အဖွဲ့ဝင်နှင့် မိတ်ဘက်အဖွဲ့များ ၄၀၀-ကျော်ပါဝင်သည်။
မြန်မာနိုင်ငံ ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် တာဝန်ခံမှုဆိုင်ရာမဟာမိတ်အဖွဲ့(MATA)သည် မြန်မာနိုင်ငံအတွင်း ကဏ္ဍ အားလုံးတွင် ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနှင့် တာဝန်ခံမှုရှိလာစေရေးအတွက် အရပ်ဘက်လူမှုအဖွဲ့အစည်းများနှင့်အတူ ပူးပေါင်း အသိပေးလှုံ့ဆော်မှုများကို ထောက်ပံ့ပေးသည့် အဖွဲ့ဝင်နှင့်မိတ်ဘက်အဖွဲ့ ၄၁၈-ဖွဲ့ ပါဝင်သည့် မဟာမိတ်အဖွဲ့ဖြစ်သည်။